

生物多样性

SHENGWU DUOYANGXING

第26卷 第1期 2018年1月

目次

研究报告

动物多样性

- 1 青弋江鱼类分类群和功能群的 α 和 β 多样性纵向梯度格局
张东 宛凤英 储玲 严云志
- 14 丰林典型阔叶红松林地表鞘翅目成虫空间异质性及其与环境因子的空间关联性
倪娟平 程赛赛 高梅香 卢廷玉 金光泽

生态系统多样性

- 27 基于森林碳库动态评估神农架国家级自然保护区的保护成效
邓舒雨 董向忠 马明哲 臧振华 徐文婷 赵常明 谢宗强 中国珍

方法

- 36 景观生态安全格局的算法改进与应用
陈洁 周年兴 陶卓民
- 44 基于GIS的外来入侵植物调查规划与外业实施
陈宏 冼晓青 邱荣洲 池美香 赵健

生物编目

- 53 生物多样性信息资源. II. 环境类型数据
张凤麟 王昕 张健

- 66 阴山山脉天然侧柏林的基本特征
陈龙 秦帅 旭日 杨柳 赵利清
- 75 西双版纳尚勇自然保护区哺乳动物物种多样性
白德凤 陈颖 李俊松 陶庆 王利繁 飘 优 时 坤
- 79 中国植物采集先行者钟观光的采集考证
孟世勇 刘慧圆 余梦婷 刘全儒 马金双

保护论坛

- 89 IPBES框架下生物多样性和生态系统服务情景和模型方法评估及对我国的影响
潘玉雪 田瑜 徐靖 张博雅 李俊生
- 96 日本演习林制度对中国生物多样性保护与国家公园建设的启示
徐诗涛 宋希强 凌鹏 陈元君 任明迅
- 105 致谢2017年度审稿专家
- 106 征稿简则

封面: 武陵源风景名胜区是世界自然遗产, 风景壮观, 物种丰富, 保存着大量的濒危物种。陈洁等(见本期 36-43 页)以武陵源风景区为例, 构建了以猕猴(*Macaca mulatta*)为目标保护物种的景观安全格局, 对景观安全格局中缓冲区和生态廊道的识别方法进行了改进。封面照片为武陵源自然景观。(摄影者: 陈洁)

BIODIVERSITY SCIENCE

Vol. 26 No. 1 January 2018

CONTENTS

Original Papers

Animal Diversity

- 1 **Longitudinal patterns in α and β diversity of the taxonomic and functional organizations of stream fish assemblages in the Qingyi River**

Dong Zhang, Fengying Wan, Ling Chu and Yunzhi Yan

- 14 **Spatial heterogeneities of ground-dwelling Coleoptera adults and their spatial correlations with environmental factors in a typical broad-leaved Korean pine forest in the Fenglin Nature Reserve**

Juanping Ni, Saisai Cheng, Meixiang Gao, Tingyu Lu and Guangze Jin

Ecosystem Diversity

- 27 **Evaluating the effectiveness of Shennongjia National Nature Reserve based on the dynamics of forest carbon pools**

Shuyu Deng, Xiangzhong Dong, Mingzhe Ma, Zhenhua Zang, Wenting Xu, Changming Zhao, Zongqiang Xie and Guozhen Shen

Methodologies

- 36 **Algorithm improvements and applications for biological conservation security patterns**

Jie Chen, Nianxing Zhou and Zhuomin Tao

- 44 **Planning and conducting field surveys of invasive alien species based on GIS**

Hong Chen, Xiaoqing Xian, Rongzhou Qiu, Meixiang Chi and Jian Zhao

Bioinventories

- 53 **Biodiversity information resources. II. Environmental data**

Fenglin Zhang, Xin Wang and Jian Zhang

- 66 **Characteristics of natural *Platyclusus orientalis* forests in the Yin Mountains of Northwest China**

Long Chen, Shuai Qin, Ri Xu, Liu Yang and Liqing Zhao

- 75 **Mammal diversity in Shangyong Nature Reserve, Xishuangbanna, Yunnan Province**

Defeng Bai, Ying Chen, Junsong Li, Qing Tao, Lifan Wang, You Piao and Kun Shi

- 79 **Research on the plant collection of Kuan-Kuang Tsoong, the forerunner of Chinese plant collections**

Shiyong Meng, Huiyuan Liu, Mengting Yu, Quanru Liu and Jinshuang Ma

Forum

- 89 **Methodological assessment on scenarios and models of biodiversity and ecosystem services and impacts on China within the IPBES framework**

Yuxue Pan, Yu Tian, Jing Xu, Boya Zhang and Junsheng Li

- 96 **The University Forests of Japan and implications for biodiversity conservation and national park development in China**

Shitao Xu, Xiqiang Song, Peng Ling, Yuanjun Chen and Mingxun Ren

Cover Illustration: Wulingyuan Scenic and Historic Interest Area is noted for the striking beauty of landscape and provides important habitat for a number of threatened species. It has been listed in the World Natural Heritage Sites. Taking the site as an empirical case, Chen et al identified buffer zones and ecological corridors in landscape security patterns (for details see pages 36–43 of this issue). The picture shows the natural landscape of Wulingyuan Scenic and Historic Interest Area. (Photographed by Jie Chen)